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Seniorrådet    Beslutningsprotokol nr. 5 
________________________________________________________________________ 
 
Dato: 27.04.23 KL. 10.00   Sted: Fredericia Rådhus 
                                                                                                           Lokale 117     
________________________________________________________________________  
Deltagere:       Seniorrådet  
Fraværende:   Olaf Helios, Birte Eskildsen, Jytte Buch, Trine Roy 
Referent:     Flemming Larsen 
________________________________________________________________________ 

REFERAT 
 
1. Godkendelse af dagsorden 
Godkendt 
 
2. Godkendelse af referat udsættes til ordinært møde 
Godkendt 
 
3. Input til strategisk procesplan samt vision for ældreområdet 
Referatet er udformet som det input, vi kan give til boligtilbud til ældre: 
 
I forbindelse med procesplan for en analyse dækkende bl.a. boligtilbud til ældre har Seni-
orrådet behandlet de boformer, som rådet ser for sig, - først og fremmest for at afbøde de 
virkninger, som en stor forøgelse af de 80årige omkring 2032 vil føre med sig. 
 
Det er nu, der skal ske noget, hvis vi skal undgå et rigtig stort pres på både hjemmeplejen, 
plejehjem og sundhedsvæsenet. Det kan ikke klares med kroner alene, for de personer, 
der skal klare plejebehovet i fremtiden inden for 10-15 år findes ikke. 
Det bliver derfor nødvendigt at prioritere anderledes, - også inden for de boliger og bolig-
former, en kommune tilbyder sine borgere. 
 
I høringssvarene til kvalitetsstandarder har vi allerede taget hul på 2 forhold, hvor der skal 
ske en udvikling. 
Det drejer sig om forebyggelse, hvor Fredericia kun bruger 40% af de kroner, som kommu-
nerne i Danmark bruger i gennemsnit pr. borger. 
Det drejer sig også om motion for ældre, hvor endnu flere ældre skal benytte de faciliteter, 
der er i kommunen, - gerne de private centre, men absolut også de frivillige foreninger, 
som vi har rigtig mange og dygtige af. Kommunen skal støtte disse foreninger med nød-
vendige lokaler og nødvendige redskaber til aktiviteterne. 
 
Kommunale boligfællesskaber: 
For at undgå mange flytninger igennem livet, - eller reducere antallet -, vil et byggeri, der 
tager højde for, at beboerne bliver ældre og kan få brug for pleje, kunne være et byggeri, 
hvor længst muligt i eget hjem vil være tilbage på banen igen. 
Der tænkes på boligbyggeri, hvor tilgængelighed er indtænkt for kørestolsbrugere, bade-
værelser med nok plads til hjælpere, ingen trapper og ingen dørtrin, soveværelse med 
plads til sygeseng. Byggeri i højden er selvfølgelig med elevator. 
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Aldersmæssigt tænkes på de 50årige, hvor børnene er rejst hjemmefra, så der ikke er 
brug for 2-3 børneværelser. 
Det vil være et dyrere byggeri, men samtidig et byggeri, hvor man kan bo frem til evt. ple-
jehjem eller død. 
Dette byggeri kan let føre over i de byggerier, som flere ældre efterspørger, - 
 
Seniorbofællesskaber 
Vi har allerede erfaringer med seniorbofællesskaber i Fredericia Kommune. De tilbagemel-
dinger, vi har hørt, er, at de fungerer godt, hvor de er etableret. Der er gode netværk, og 
folk samles omkring mange forskellige aktiviteter. Der er selvfølgelig også problemer, når 
mange mennesker skal blive enige og må indgå kompromisser. 
Der er udmeldinger om, at medlemskab af et sådant netværk, kan udskyde brugen af of-
fentlige ydelser med 5-7 år, så ud fra ”bedst muligt i eget liv” må vi opfordre til endnu flere 
seniorbofællesskaber, som også fører over i plejehjem i eget hjem. 
 
Plejehjem i eget hjem 
Med boliger, der er indrettet til hjemmepleje, når den bliver nødvendigt, vil der være mulig-
hed for at ændre behovet for plejehjemsbyggeri.  
Vi forventer også ændringer af forskellige krav til medarbejderne, når/hvis? området bliver 
frisat. Forventningerne går også på bedre forhold for medarbejderne, så sygestatistikken 
ændres i nedadgående retning. 
 
Det er nødvendigt at pege på en indsats mere, der kan frigøre det nødvendige personale 
til plejeopgaver. 
Teknologi vil blive indført i en langt større grad end tidligere. Vi er ikke ført up to date på 
alle de muligheder, der ligger, men vi tror, der ligger en stor opgave i at finde frem til den 
teknologi, vi vil indføre i hjemmeplejen. 
 
Plejehjem 
Det er kun de allermest plejekrævende, der kommer på plejehjem om 10 år, og 80-90% 
lider af demens. Det betyder, at personalet på plejehjemmene skal være velkvalificerede til 
opgaverne der.  
Det betyder også, at flere plejehjemsbeboere ikke kan deltage i aktiviteter med de bebo-
ere, der stadig er i stand til at danne netværk og deltage i aktiviteter sammen med borgere 
uden for plejehjemmet. 
Ideen fra Esbjerg om at placere et plejehjem i forbindelse med et seniorbofællesskab med 
fælles aktivitetslokaler lyder som en ide, der skal arbejdes videre med.  
Byggeriet af plejehjemmet sker i klynger, hvor der er afskærmede arealer, hvor beboerne 
ikke umiddelbart kan forlade området, og byggeriet vil kunne ændres til brug for andre 
grupper beboere, hvis plejehjemsfunktionen ikke længere behøves.  
 

 
4. Eventuelt 
Intet til referat 

 
Flemming Larsen 
 


